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Szerződéssel fehérítenék 
az orvosi hálapénzeket 

0 Társadalmi vita is kell 
Nem érzem rossznak a veszprémi eljárást, tisztességes megoldásnak tűnik, ha 
adminisztratív eszközökkel megfelelően körül van bástyázva - vélekedett Hernádi 
Gyula, a vásárhelyi közgyűlés szocialista képviselője, aki civilben 
szülész-nőgyógyász. Mint mondta, egy társadalmi vitát követő, véglegeshez 
vezető átmeneti megoldásként elfogadható ez a gyakorlat, a hálapénz kifehérítése 
érdekében. 

KOVÁCS A N D R Á S 

Hála, pénz 

N e m p a n a s z -
k o d n a k 

a k i s m a m á k , és e l é g e -
d e t t e k a z o r v o s o k is. 

Ezt biztosan a hálás örökösök hozták - évődünk gyakran orvos bará-
tunkkal, amikor egy-egy aktív sportdélután lezárásaként körbekínál-
ja a pillepalackban vagy kis műanyag kannában hozott, valóban jó 
minőségű száraz vörösbort. „Ez a beteg felgyógyult", mondjuk, ami-
kor kevésbé sikerült ital kerül a pohárba, jelezve, hogy az egészség-
ügyi ellátórendszerből távozó beteggel még további feladatai van-
nak a hozzátartozóknak. 

Hálapénz, egészen kicsiben, s az sem biztos, hogy minden ital 
betegtől származik, ami ilyenkor el-
fogy, de biztosan így indult, amikor 

• • N e m p a n a s z - még sokkal fiatalabb volt a „főor-
# # k o d n a k vos úr". 

Valahol persze el kell kezdeni a 
hálapénz mélyen gyökerező intéz-
ményrendszerének lebontását, ed-
dig egyetlen kísérlet sem járt átütő 

eredménnyel. A hozzáértők szerint ehhez a régi egészségügyi felépít-
ményt kellene ha nem is „eltörölni", de jól visszabontani. De ne-
künk ez sem nagyon akar sikerülni, a vizitdíj, amely talán az első 
igazi nagy, mindenkit érintő reform lett volna a hazai egészségügy-
ben, csúnyán megbukott. Persze ez nem akarta a hálapénzt helyette-
síteni - nagyságrendekkel kisebb is volt -, de ott kezdett el hivatalo-
san is mozogni a pénz, ahol eddig is mozgott, csak zsebből zsebbe. 
Itt sajnos nagyon csúnyán összekeveredett a szakma és a politika, 
nem is lehetett jól kijönni belőle. Ment is az egészségügyi miniszter, 
egészen Afrikáig, ahol majdnem a fejére esett, s a kormánykoalíció 
is szépen beleszakadt. 

Egy hét és egy tizenegy esztendős gyermek apjaként, finanszíro-
zóként én is szépen végigjártam a magyar egészségügyet, ami azért 
a maszek nőgyógyászati rendelőben kezdődött, vizsgálatokkal foly-
tatódott, de hol a klinikára mentünk, hol a magánrendelőbe, nem 
mindig tudtam követni, mi miért történik. Viszont minden rendben 
ment, még akkor is, ha a nagyobbiknál a választott és a kismamát 
már jól ismerő orvos helyett - annak nem tervezhető távollétében -
kollégája vezette le a szülést. 

Bátor kezdeményezés a veszprémi, félhivatalos útra tereli a min-
denki által ismert és követett gyakorlatot. Ott kezdi el hivatalosan is 
mozgatni a pénzt, ahol eddig is ment zsebből zsebbe a boríték. Per-
sze sokaknak óriási összeg a százezer forint - a bor ideje már arrafe-
lé is lejárt -, de ott valahogy nem panaszkodnak a kismamák. És 
elégedettek az orvosok is. Akkor viszont kár lenne kiönteni a fürdő-
vízzel együtt a gyereket is. 

E N T Ő B Á Z I * 

h a - B Ü C 

ÁTADTÁK A SZENTESI L É G I M E N T Ő - B Á Z I S T • A z ország legmodernebb, sorrendben hetedik légimentő-bázisát avatták fel tegnap délelőtt Szentes határában, a tévétoronnyal 
szemközti területen. A Békés, Csongrád, Bács-Kiskun, valamint J á s z - N a g y k u n - S z o l n o k déli részének helikopteres mentési feladatait ellátó központot Székely Tamás egész-
ségügyi miniszter, Magyar A n n a , a Csongrád Megyei Közgyűlés elnöke és Szirbik Imre, Szentes polgármestere adta át Túri Péternek, az Országos Mentőszolgálat Légimentő 
Kht. ügyvezető igazgatójának. A z ünnepségen közel százan vettek részt, köztük t ö b b környékbeli település polgármestere, országgyűlési képviselők és a dél-alföldi régió 
kórházainak vezetó'i. Székely Tamás köszöntőjében kiemelte: az egészségügyi minisztérium 11,5 milliárd forintot fordít majd az elkövetkezendő években a földi és a légi 
mentés fejlesztésére. A Kurca-parti város első embere pedig Szentes szempontjából 2008 egyik legnagyobb sikerének minősítette az összefogásból, közel 90 millió forintból 
felépült létesítményt. A bázison egy pilóta, egy orvos, egy mentőtiszt és egy műszaki szakember teljesít egész évben folyamatos szolgálatot. Fotó: Vidovics Ferenc 

Mától doktorok lehetnek a patikusok 

V i z s g á l a t o t k e z d e t t p á r h e t e a z Egé: 
k ó r h á z z a l s z e m b e n a n n a k sajátos, 
m i n i s z t e r s z e r i n t e z z e l a m e g o l d á s * 
a s z e g e d i s z a k k l i n i k a v e z e t ő j e szeri 

ségügyi miniszter, aki most a veszpré-
mi kórház vezetője; arról kérdeztük, 
hogyan vált be a szülések levezetésé-
vel és díjazásával kapcsolatos sajátos 
eljárásuk. Nemrégiben ugyanis nagy 
port kavart, amikor az országos sajtó-
ban megjelent: a veszprémi kórház-
ban pénzért - egyesek szerint 100 ezer 
forintért - áll bármikor rendelkezésük-
re választott szülészorvosuk. Ez azon-
ban így nem teljesen fedi a valóságot 
- magyarázta a főigazgató. 

M o s t a n t ó l d o k t o r i cím is j á r a g y ó g y -
s z e r é s z d i p l o m a m e l l é . A z o r v o s o k és 
j o g á s z o k e k i v á l t s á g á t t ö b b s z ö r is 
m e g n y i r b á l t á k . A h a z a i h o z h a s o n l a -
tos p é l d á u l a z a m e r i k a i g y ó g y s z e r é s z 
és a z o l a s z j o g i d o k t o r i címszerzési 
m ó d i . 

ÚJSZÁSZI I L O N A 
Törvény lett a Szegedhez is kötődő 
kezdeményezésből: ma hivatalosan is 
bejelentik, hogy január l-jétől doktori 
címet viselhetnek a diplomás gyógy-
szerészek. Miközben a Szegedi Tudo-
mányegyetem Gyógyszerésztudomá-
nyi Kara egyeztet három testvérintéz-
ményével a címadási procedúra rész-
leteiről, szegedi joghallgatók között 
terjed a rémhír: a diplomaosztójuk 
nem lesz egyúttal doktoravató is. 

b i z t o s í t á s i F e l ü g y e l e t a v e s z p r é m i 
t ő s " s z ü l é s z e t i ellátása m i a t t . A v o l t 
gre k i f e h é r í t h e t ő l e n n e a h á l a p é n z , 
s z o n t e z a z eljárás sem j ó . 

Mint Rácz Jenő mondja, a törvény 
lehetőséget ad mindenkinek a szakel-
látásban is a szabad orvosválasztás-
hoz - amiért azonban részleges térítési 
díjat kell fizetni. Kivétel a szülésveze-
tés és a terhesgondozás. Az Egészség-
biztosítási Felügyelet többek között 
ezért vizsgálódik a kórház egyedi 
megoldásával szemben. 

Veszprémben a kórház külön szer-
ződést köt azokkal az orvosokkal, 
akik vállalják, hogy „kvázi önkéntes 
munkavállalóként" bármikor bejön-
nek szülést vezetni, amikor a páciens-
nek szüksége van rájuk. Ez a szerző-
dés tisztázza az így dolgozó orvos fe-
lelősségi körét, és az ilyen ellátásnál a 

kórházi alá-fölérendeltségi viszonyo-
kat. Az orvos a kórháztól semmiféle 
pénzt nem kap egy ilyen „önkéntes 
munkáért", nem számit munkaidőnek 
vagy túlórának sem. A kórház pedig 
pénzénél van, mert a szülést lejelen-
tik az OEP-nek, amely kifizeti. 

- Mióta egyetem az egyetem, azóta 
létezik a doktori cím, ami a közép-
korban az universitason való oktatás-
ra jogosított. A „foglalkozásjelző" 
doktori címeket 1951-ben szovjet min-
tára eltörölték - néz a múltba Ruszoly 
József jogtörténész professzor. Az 
1956-os forradalom eredménye, hogy 
az egyetemek visszakapták doktori 

- Mi csak javasoljuk, hogy a szülő nő 
és szülészorvosa kössön szerződést: 
mit és mennyiért vállal a szakorvos 
azért, hogy szabadidejében is rendel-
kezésre álljon. Nincs kórház által meg-
szabott tarifa, ez a két szerződő fél dol-
ga, abba mi nem is nézhetürtk bele -
mondja a főigazgató. Persze ha van 
pénzmozgás, annak az orvos adóbe-
vallásában is szerepelnie kell - tette 
hozzá Rácz, aki szerint ezzel a megol-
dással a hálapénz is kifehéríthető len-
ne. Mint mondta, sok egészségügyi in-
tézmény kérte már tőlük sajátos szabá-
lyozásukat, mert célszerűnek tartják -
a szegedi női klinika egyelőre nem. 

- Valamilyen kompromisszumos meg-
oldást kell találni a kérdés rendezésére. 
Szerintem sem a jelenlegi szabályozás, 
sem a veszprémi megoldás nem kielégí-
tő. Egyvalamit látni kell: nincs másik or-
vosi szakma, ahol az ember a saját sza-

badidejét áldozza fel azért, hogy a hoz-
zá ragaszkodó betegét bármikor ellássa. 
Ennek az anyagi kompenzációja már 
szakmapolitikai kérdés, amiben én nem 
szeretnék állást foglalni - mondta Pál At-
tila, a szegedi klinikai központ elnöke, a 
női klinika vezetője. 

cím adományozási jogukat. Jelenleg 
hétféle teljesítményt takar a név előt-
ti „dr." 

- Időnként fölröppen a hír a hivatást 
jelző dr. cím eltörléséről. De ez most 
nincs napirenden - jelenti ki Szabó 
Imre jogi kari dékán. 

Először több mint egy éve, a gyógy-
szerészképzés 135, a szegedi gyógysze-

résztudomány kar 50 éves jubileumát 
ünnepelve nyilatkozta lapunknak Fü-
löp Ferenc dékán, hogy „a komoly el-
méleti képzés mellett a betegekkel va-
ló foglalkozás is egyre inkább előtérbe 
kerül, ezért merült fel a doktori cím 
megadásának lehetősége, amit mind a 
négy magyarországi képzőhely támo-
gat". 

- Az osztatlan egyetemi képzéssel 
megszerezhető (orvos, fogorvos, 
gyógyszerész, állatorvos, jogász) dip-
lomák azonos értékének is a kifejező-
je, hogy ezentúl mindegyik doktori cí-
met is tanúsít - dr. med., dr. med. 
dent., dr. pharm., dr. vet., dr. jur. rövi-
dítéssel - idézi a frissen módosított 
törvényt Fülöp Ferenc. Szerinte anyagi 
többlettel nem jár az újítás, de a kép-
zés rangját növeli. 

Csongrád a 3 . , 
Szentes az 5. 
település 
K a p o s v á r n y e r t e el a z é v t e l e p ü l é s e 
c í m e t . A M a g y a r T e l e v í z i ó F ő t é r c í m ű 
m ű s o r á n a k j á t é k á n n e g y v e n e z r e n 
s z a v a z t a k . Csongrád a h a r m a d i k , 
S z e n t e s a z ö t ö d i k lett a t i z e n h é t b ő l . 

M U N K A T Á R S U N K T Ó L 
A közszolgálati tévé Főtér című mű-
sorában bemutatott tizenhét telepü-
lésre e-mailben, hagyományos levél-
ben és a műsor honlapján lehetett 
szavazni. Nem csak az adott város, 
község lakói voksolhattak. A játék-
ról decemberben lapunk is írt, mivel 
a Főtér 2008-ban Csongrádot és 
Szentest is bemutatta, így ez a két 
megyénkbeli település is szerepelt a 
versenyben, Békéscsaba, Mezőkö-
vesd, Miskolc, Szerencs, Szolnok, 
Oroszlány, Balassagyarmat, Cegléd, 
Kaposvár, Tolna, Dunaföldvár, Szom-
bathely, Sárvár, Pápa és Keszthely 
mellett. 

Végül Somogy megye székhelyére 
közel tizenháromezer szavazat érke-
zett a negyvenezerből, igy Kaposvár 
viselheti egy éven keresztül az év tele-
pülése címet. A városról készített ösz-
szeállítást január 11-én újból műsorra 
tűzi a televízió, s a díjjal együtt jár, 
hogy idén Kaposvár rendezvényeit, 
látnivalóit a Magyar Túrizmus Zrt. is 
népszerűsiti. A díjat Medveczky Ba-
lázs, az MTV alelnöke adta át tegnap 
Szita Károly kaposvári polgármester-
nek. 

A mi két városunk közül Csongrád 
szerepelt jobban, harmadik lett Mező-
kövesd mögött. A Szentesre leadott 
szavazatok mennyisége az ötödik 
helyhez volt elég, a Kurca-parti város 
megelőzte Szolnokot. 

A Főtér című műsort hetente 
300-400 ezren nézik. Az év telepü-
lése játékot először 2004-ben hir-
dették meg, az eddigi győztesek: 
Kőszeg, Veszprém, Szarvas és Sáros-
patak. 

S í CÍM ÉS Á R . A miénkhez hasonlatosan egyszerű címszerzési mód miatt „pikoló dok-
toroknak" is nevezik az olasz jogászokat. Megnőtt a patikusság vonzereje, mikor 
egy évtizede bevezették az USA-ban a gyógyszerész doktorságot. A „dr." cím vise-
lete miatti névváltoztatással együtt járó teljes okmánycsere legalább egy nap ügy-
intézésbe, s - az útlevél időtartamától függően - 24-28 ezer forintba kerül - t u d -
tuk meg dr. Kiss Zsuzsannától. A szegedi okmányiroda vezetőhelyettese elárulta: 
nem a doktori címért lett jogász, bemutatkozáskor sem említi. Tapasztalata szerint a 
név előtti „dr." nem jelent rangot vagy másfajta előnyt a hétköznapokban. 

T O M B Á C Z R Ó B E R T 
- Folyamatosan emelkedik a szülés-
számunk, ami ellentétes a hazai 
trenddel. Azok a nők, akiket megkér-
deztünk, azt mondták, nálunk tiszták 
a szabályok, ezért is választanak ben-
nünket - felelte Rácz fenő, volt egész-

• • V a l a m i l y e n 
7 7 k o m p r o m i s s z u m o s 

m e g o l d á s t kell t a l á l n i . 
Pál Attila 


